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تکذیب خبر عجیب پرستاران
میزان: چندی پیش مطالبی در خبرگزاری ها 
از زبان رئیس سازمان نظام روانشناسی ایران 
منتشر شد که ۱۵.۳۸ درصد پرستاران از افسردگی 
متوسط تا شدید و ۴۶.۴۷ درصد از اضطراب 
متوسط تا شدید برخوردار بودند. همچنین ۲۷.۵۶ 
درصد دارای افکار خودکشی بوده و ۹.۹۴ درصد 
آمادگی برای خودکشی داشتند. در این میان آرمین 
زارعیان، رئیس هیات مدیره نظام پرستاری تهران 
با تکذیب این آمار گفت: طبق بررسی های ما چنین 
پژوهشی انجام نشده و یا دست کم ما به اطلاعات آن 
دسترسی نداشتیم و همچنین درخصوص شهری 
مثل ملایر حتی اگر فرض بگیریم که پژوهشی هم 
در این باره صورت گرفته باشد، باید ببنیم نمونه 
چقدر بوده است، آیا امکان تعمیم پذیری به سایر 
نقاط کشور وجود دارد و آیا عوامل دیگری هم در 

این خصوص موثر بوده اند یا نه؟

احتمال لغو منع تردد شبانه 
آرمان ملی: فرمانده ستاد عملیات مدیریت 
کرونا در کلان شهر تهــران گفــت: درخواست 
تعلیق محدودیت تردد شبـــانه در تهران به 
وزیر بهداشت ارائه شده است. علیرضا زالی 
در ادامه افزود: باتوجه به شبانــه روزی شدن 
فرآیند واکسیناسیون در تهران، به وزیر بهداشت 
پیشنهاد دادیم تا دو سه هفته منع تردد شبانه 

در تهران تعلیق شود.

آغاز ساخت سد فینسک! 
رکنا: مدیر پژوهشی دانشگاه علوم کشاورزی 
و منابع طبیعی ساری گفت: مطابق بازدیدی که 
اخیرا به همراه جمعی از اساتید دانشگاه خودمان 
از منطقه داشتیم، با قاطعیت تایید می کنم که 
اجرای پروژه ساخت سد فینسک دوباره شروع 
شده و مسئولان شرکت سهامی آب منطقه ای 
سمنان مشغول خرید اراضی اطراف سد هستند. 
عبدا... درزی افزود: این روزها کارمندان اداره 
کل ثبت اسناد و املاک سمنان مشغول نقشه 
برداری و انجام سایر اقدامات مقدماتی مربوط به 
تملک اراضی اطراف سد فینسک هستند و آن 
طور که ما شنیده ایم، به زودی قرار است تعدادی 
از روستاهای اطراف سد تخلیه شوند. حتی 
اعتباراتی نیز در بودجه ۱۴00 برای ساخت 
این سد در نظر گرفته شده و بخشی از آن هم 

تخصیص پیدا کرده است.

فروش غیرقانونی تور اربعین
آرمان ملی: رئیس سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای کشور فروش تور اربعین حسینی 
را غیر قانونی اعلام کرد و گفت: تمامی مرزهای 
زمینی کشور بسته هستند. داریوش امانی افزود: 
هیچ یک از مرزهای زمینی کشور برای خروج 
زائران باز نیستنــد و طبق اعلام ستاد اربعین 
حسینی تنهـــا ۶0 هزار نفر از طریق خطوط 
هوایی و طبق دستورالعمل های اعلام شده 
امکان حضور در مراسم اربعین امسال را دارند. 
زائران اربعین حسینی تنها به اطلاعیه های ستاد 
اربعین توجه کنند مراقب هرگونه کلاهبرداری 

در این خصوص باشند.

کاهش مهریه به ۱۴ سکه؟
آرمان ملی: رئیس فراکسیون زنان و خانواده 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در حال 
حاضر کمتر پرونده مهریه ای را می توان یافت 
که زن توانسته باشد به صورت کامل حق خود را 
استیفا کند، گفت: طرح اصلاح قانون مهریه در 
مراحل پایانی قرار دارد. فاطمه قاسم پور افزود: 
مساله تعیین میزان سکه مورد نظر نیست. در 
حال حاضر کمتر پرونده مهریه ای را می توان 
یافت که زن توانسته باشد به صورت کامل حق 
خود را استیفا کند. ضمن آن  که به جهت نواقص 
قانونی با فرار از دین از ناحیه زوج مواجه هستیم؛ 
البته مردان در صورت اعسار نباید دچار حبس 
بلاوجه شوند. در هر صورت همه این مسائل باید 

در اصلاحیه قانون لحاظ شود.

 تکذیب توزیع واکسن 
در داروخانه ها 

آرمان ملی: رئیس نظام پزشکی نوشهر گفت: 
حتی یک دوز واکسن کرونا در داروخانه های 
کشور توزیع نشده که بتوان پوکه آن را از داروخانه 
خارج کرد. یدا...  سهرابی با اشاره به سخنان اخیر 
سخنگوی قوه قضائیه درخصوص نشت واکسن های 
کرونا به بازار آزاد و تخلف در عرضه قاچاق گفت:  
دولت متولی تهیه و توزیع واکسن کرونا از روز 
نخست  بوده است، بخش خصوصی از جمله 
داروخانه ها به این موضوع ورود پیدا نکرد و دولت 

تا به امروز مسئولیت آن را به عهده داشته است.
 

پاییزی خشک  تر از تابستان 
تسنیم:  معاون شرکت مهندسی آب وفاضلاب 
کشور با بیان اینکه پاییز امسال خشک تر از تابستان 
است، گفت: پیش بینی ها حاکی از این است که 
میزان بارش های پاییزی امسال زیر نرمال است. 
حمیدرضا کشفی افزود: برنامه ریزی های ما برای 
شهرهای بزرگ، بر مبنای حالت های بدبینانه در 
حال انجام است. در تابستان سال جاری ۳0۳ شهر 
دارای تنش آبی بودند. تقریبا پیک مصرف آب 
تابستانه را در شهرهای کشور پشت سر گذاشتیم و 
اگر در جایی قطعی آب ممکن است داشته باشیم، 
به خاطر مشکلات سامانه ها و به صورت برنامه 

ریزی شده اعمال می شود.

افزایش ناهنجاری های متعدد ناشی از شرایط اجتماعی و اقتصادی 
ناکارآمد ، عدم آگاهی از قوانین، حقوق فردی و اجتماعی ، نبود یا 
نقص قوانین مترتب بر پیشگیری یا بازدارنده از جرایم و... از جمله 
عوامل افزایش تعدد و تعداد پرونده های قضائی و در نتیجه بازه زمانی 
روند رسیدگی و شلوغی دادسراها و دادگاه هاست که سیاستگذاران 
حوزه قضا را بر آن داشت تا با راهکارهایی چون الکترونیکی کردن 
شکایات و ایجاد مراکز خدمات الکترونیک قوه قضائیه ، تاسیس 
شوراهای حل اختلاف ، هر مسجد یک حقوقدان و... نه تنها از آمار 
روزافزون پرونده های قضائی بکاهد که بخشی از آنها را با هدف 
صلح و سازش از سویی و تسریع در رسیدگی و کاهش مراجعه به 
دادسراها و دادگاه ها از سوی دیگر، به سرانجام رساند. اما سوالی که 
مطرح می شود این که آیا همه سیاست گذاری های مذکور توانسته 
است به اهداف مد نظر برسد یا برای این مهم باید به عوامل و چرایی 
فزونی و تعدد انواع جرایم پرداخت؟ برای پاسخ به این سوال به طور 
مختصر به یکی از سیاستهای اجرایی تحت عنوان » شورای حل 
اختلاف روستایی« می پردازیم. آن گونه که در ماده ۱۸۹ از قانون 
برنامه سوم توسعه آمده  است هدف از تاسیس شوراهای حل اختلاف 
»کاهش مراجعات مردم به محاکم قضائی ... رفع اختلافات محلی و 
نیز حل وفصل اموری که ماهیت قضائی ندارد و یا ماهیت قضائی آن از 
پیچیدگی کمتری برخوردار است«، بوده است. از مبانی و پشتوانه های 
علمی - اجتماعی لازم در تاسیس ، چگونگیِ بررسی صلاحیت و 
انتخاب اعضاء ، حدودِ اختیارات و بالاخره کارکردِ شوراهای حل 
اختلاف در شهرها که بگذریم ، تأسیس و تشکیل چنین شورایی بر 
مبنای فرهنگ ریش سفیدیِ حاکم بر قبایل و طوایفِ روستایی در 
حل انواع مشکلات پیش آمده اعم از خانواده، فامیل، طایفه، قبیله و... 
صورت گرفته تا - همان طور که ذکر آن رفت - کاهش مراجعات مردم 
به محاکم قضائی را در پی داشته باشد. با عنایت به تغییرات اجتماعی 
حاصل از ورود تکنولوژی از سویی و مهاجرت روستاییان به شهرها و 
به مدد آن تغییر و تحول فرهنگی و زیستیِ روستاییان همرا با تغییرات 
نسلی، آنچه را که به واقع می توان مشاهده کرد کمتر روستایی ای 
است که بر همه سنت های قبیله ای و طایفه ای و در یک کلام فرهنگِ 
روستایی خود پای بند و پایدار بوده باشد؛ افزایش آمار طلاق و کاهش 
ازدواج های درون گروهی، زندگی مستقل با تعداد فرزندان کم و بعضاً 
تک فرزندی ، افزایش آمار شکایات مربوط به سهم الارث یا مالکیت 
املاک و... نمونه هایی قابل بررسی از نشانه های تغییرات مذکور و 
عدم وجود یا کاربردی حداقلی از نقش و دخالت های ریش سفیدی یا 
پذیرش جایگاه سنتی آن در زیست امروز روستاییان است. با عنایت 
به آنچه آمد و با توجه به این که در روستا طبق تبصره ۳ از ماده ۹ ، 
»صلاحیت شوراهای حل اختلاف روستا، مستقر در روستا صرفاً صلح 
و سازش است«، بررسی های میدانی نشان می دهد با توجه به آنچه که 
در تغییر و تحولات اجتماعی صورت گرفته ، در بسیاری از روستاها بر 
مبنای آنچه که عدم پذیرش فرهنگ ریش سفیدی و یا کاربرد حداقلی 
از آن یاد شد اولاً ؛ سوگیری های ناشی از تعصبات فامیلی ، طایفه ای ، 
قومی و خانوادگی )به دلیل تغییرات ناموزونِ فرهنگی( و پرهیز از 
هرگونه رأی و نظری - درحالی که طرفان خود را محق می دانند- که 
ممکن است اسباب کشمکش و فزونی اختلافات را در پی داشته باشد 
از سویی و عدم پذیرش رای و نظر دیگران حتی به عنوان ریش سفید 
به دلایل متعدد فرهنگی و اجتماعی از سوی دیگر ، نتیجه ای جز ناکار 
آمدی و یا با خوش بینانه ترین رویکرد حداقلِ کارآمد در راستای هدف 
مدنظر ، صرف هزینه ، طولانی شدن دوره رسیدگی به پرونده ها و ... را 
در پی نداشته  است. لذا بر سیاستگذاران حوزه قضا و ریاست محترم 
جدید آن است  تا با تجدید نظر ادامه شورای حل اختلاف روستایی ، 

برگ دیگری را به روند اصلاحی در پیش گرفته بیفزایند.

شوراهای حل اختلاف روستایی، در ترازوی نقد

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
گرانی خودرو

چرا باید خودروهای داخلی اینقدر گران شده باشد واقعا 
توانایی خرید خودروهای داخلی را هم نداریم. بعد از چند سال 
پس انداز با چهار فرزند امیدوار بودم که بتوانم یک ماشین بخرم 
تا هم بتوانم امرار معاش زندگی کنم و هم اینکه در زندگی 
راحت باشم ولی متاسفانه آنقدر خودروهای داخلی گران شده 

است که دیگر دوچرخه هم نمی توانیم بخریم!
همتی از تهران 

اینترنت
از اینترنت ثابت استفاده می کنم قیمت بسته های اینترنت 
در اسفند ۹۹ زمانی که مجلس درگیر مصوب کردن افزایش 
قیمت بود؛ حدود ۱۵ درصد گران شد آن موقع گفتند همین 
افزایش مصوب هست. جالب اینجاست که این هفته برای 
خرید همان بسته اینترنتی اقدام کردم و متاسفانه دیدم این 
ماه دوباره ۲0 درصد گران شده است. وقتی علت را پرسیدم، 
گفتند مصوب تنظیم مقررات هست. اخبار را زیر و رو کردم 
دیدم خبر جدیدی مبنی بر افزایش قیمت دوباره نیست. پس 
چرا اپراتورها بدون اینکه اعلام کنند اینترنت را گران می کنند.
محمدی از تهران 

بیمه
همسرم کارگر ساختمانی هست و نزدیک یکسال برای بیمه 
اقدام کرده ایم اما متأسفانه سایت بیمه مخصوص کارگران 
ساختمانی  باز نمی شود. چرا باید این گزینه غیر فعال شده  

باشد ما به این بیمه نیاز داریم.
اصغری از تهران

اینترنت
روستای میدانک از توابع شهرستان کمیجان در استان 
مرکزی می باشد که با صد خانوار ثابت که در فصل کشاورزی  
به ۲00 خانوارهم می رسد فاقد اینترنت است از مسئولان 
تقاضا داریم که سری به این روستا بزنند و از مشکلات اهالی 

این روستا باخبر شوند.
شاکری از کمیجان

  رضا جعفری
تحلیلگر اجتماعی

یـادداشــت

 
    »آرمان ملی« از آخرین تصمیمات سال تحصیلی 1401-1400 گزارش می کند:  

آموزش مجازی در مهر، بازگشایی مدارس در آبان 
  10 میلیون دُز واکسن برای دانش آموزان به زودی وارد کشور می شود 

آرمان ملی: با وجود اینکه کمتر 
از ۱0 روز به آغاز نواختن اولین 
زنگ تحصیلی سال ۱۴0۱-۱۴00 
زمان باقی مانــده، علیرضا کاظمی، 
سرپرست وزارت آمــوزش و پرورش 
آب پاکی را روی دست همه ریخت 
و گفت: »مهر امســال و آغاز سال 
تحصیلی به صورت مجـازی خواهد 
بود و تلاش داریم بازگشایی مدارس 
خیلــی آرام، بی دغدغـه و با شکوه 
انجام شود.« همچنین طبق تصمیم 
وزارت آموزش و پرورش اختیارات 
بازگشایی مدارس به استان ها واگذار 
شده است تا به صورت تدریجی و بنا 
به اقتضایی بودن آن، آموزش های 
حضوری را در دستور کار قرار دهند. 
در این میان یک استثنا برای مدارس 
با تراکم پایین جمعیتی در شهرهایی 
همچون تهران نیز وجود دارد و 
آن طور که علیرضا کمرئی، معاون 
آموزش متوسطه وزارت آمــوزش 
و پرورش گفته است: » در مـدارس 
کم جمعیت که کلاس های زیـــر 
۱۵ نفر داریم بازگشایی حضوری به 
صورت حتمی انجام خواهد شد ولی 
در مدارسی که تعداد دانش آموزان 
بالاتـــر از ۴۵0 نفـــر است باید با 
برنامه ریزی دقیق، دانش آموزان در 
کلاس های درس حضور داشته باشند 
تا بتوانیم با رعایت دقیق پروتکل های 
بهداشتی، با مراقبـــت از سلامتی 

دانش آموزان شاهد حضور آنها در 
مدارس باشیم.« در این میان وی به 
آماری که از مدارس جمع  آوری شده 
نیز اشاره دارد و معتقد است که »۷۵ 
درصد والدین با بازگشایی مدارس 
به صورت حضوری موافق هستند 
۲۵ درصد اعلام نارضایتی  و تنها 
کرده اند که باید با آموزش های لازم 
از دغدغه خاطر آنها در بازگشایی 
مدارس کم کنیم.« در شرایطی که 
هنوز ۱۶۸ شهر کشور در وضعیت 
قرمز، ۲0۹ شهر در وضعیت نارنجی 
و ۷۱ شهر در وضعیت زرد قرار دارند، 
والدین بسیاری از دانش آموزان 
می گویند: »با وجود اینکه یادگیری 
مجازی کارایی ندارد اما در شرایط 
کرونایی ترجیح می دهند فرزندانشان 
به مدرسه نروند و از طرف دیگر 
نگرانی های زیادی برای در خانه ماندن 
دانش آموزانشان هم دارند.« همین 
امر شرایط سختی را برای والدینی 
که فرزند محصل دارند، ایجاد کرده 

و کارشناسان نگران افت تحصیلی 
میلیون ها دانش آموز در سال گذشته 
و تداوم این شرایط در سال جدید 
هستند. از این روز از وزیر آموزش 
درخواست کرده اند که تا عادی شدن 
شرایط حداقل یک ماه، بازگشایی 
مدارس را به تعویق بیندازند. از سوی 
دیگر، بسیاری از مسئولان رسمی 
آموزش و پرورش در دولت قبل نیز 
به این موضوع اذعان داشتند که ۲۵ 
درصد از جمعیت ۱۵ میلیونی دانش 
آموزان دستری به تبلت و گوشی تلفن 
همراه هوشمند نداشتند و همین امر 
باعث نگرانی افزایش بازماندگان از 
تحصیل شده است. موضوع نگران 
کننده ای که امسال نیز وجود دارد 
آموز  دانش  میلیون  و حدود سه 
اقدامی برای ثبت نام کتب درسی 
 نکرده اند. طبق آمار در سال تحصیلی 
۹۹-۱۴00، سیستان و بلوچستان 
بیشتریـــن جمعیـت بازمــانــده 
از تحصیــل در کشــور را دارد. بنابر 

آمارهای رسمی نرخ باسوادی در 
این استان ۸۴.۴۶ درصد است که از 
میانگین ۹۴.۲ درصد کشوری فاصله 
معنا داری دارد و پس از این استان 
محروم و پهناور، سیستان و بلوچستان 
بیشترین جمعیت بازمانده از تحصیل 
در کشور را دارد و پس از آن آذربایجان 
غربی، هرمزگان و کرمان بیشترین 
آمار بازماندگی از تحصیل را دارند. 
همچنین در شرایط کرونا، افزایش 
آمار دانش آموزان بازمانده از تحصیل 
در استان های خراسان رضوی و 

خوزستان نگران کننده است. 
 دانش آموزان واکسینه می شوند 
ظاهـــرا معـــادلات حضــوری 
شدن مـــدارس بستگــــی بـــه 
اتمام واکـــسیناسیون معلمــــان 
و ۶0 درصد از دانش آموزان دارد. 
در شرایطی که بیش از ۹0 درصد 
معلمان واکسینــه شده اند، هلال 
احمر درصدد است که با وارد کردن 
۱0 میلیون دُز واکســن مخصوص 
سنین ۱۲ تا ۱۸ ســال آنها را در 
مقابل کرونا ایمــن کند. این خبر 
را کریم همتی رئـــیس جمعیــت 
هلال احمر تایید می کند و می گوید: 
»واکسیناسیون کل کشور تا بهمن به 
پایان خــواهد رسید. تــلاش بر این 
اســت که ۱۸0 میلیون دوز واکسن 
وارد کشور شود تا جامعه در مقابل این 
بیماری به صورت کامل ایمن شود.« 

به نحوی که آرزوی محــال در دولت گذشته 
و افــزایش بیش از یک میلیون دُز تزریق واکسن 
در روز، محقق گردید. اما سوال اینجاست که در 
شرایطی که هنوز دولتمردان و وزیر بهداشت، 
فرصت کافی در مدت ۱۵ روز گذشته برای اقدامات 
مهم و تحول در ساختار این وزارتخانه نداشته، 
چطور ممکن است در دو هفته اخیر این همه 
اتفاقات مثبت و سیل واکسن به کشور سرازیر 
شود؟  موضوعی که در این گزارش به آن خواهیم 
پرداخت. در شرایطی که شیب ابتلا و مرگ و میر 
ناشی از کرونا در کشور به سمت کاهش است 
و طبق آمار رسمی، از جمعه تا شنبه ۱۶هزار و 
۶۵۴ بیمار جدید کووید- ۱۹ در کشور شناسایی 
شدند و متاسفانه در همین بازه زمانی ۴۴۴ تن به 
دلیل این بیماری جان خود را از دست دادند، آمار 
شهرهای قرمز نیز به ۱۶۸ شهر رسید. اکنون ایران 
با واردات محموله های واکسن آن هم به طور بی 
سابقه از ابتدای همه گیری کرونا تاکنون دست یافته 
است، حتی این بار کارگران و دانشجویان نیز اهداف 
واکسیناسیون تعریف شده اند و خبرها حاکی از این 
است که دولت به قدری نسبت به واردات واکسن 
اهتمام نشان داده که تعدادی از هموطنان بدون 
نوبت و ثبت نام به برخی مراکز واکسیناسیون 
مراجعه داشته و دز اول واکسن خود را دریافت 
نموده اند. این موضوع در شهرستان ها، پررنگ تر از 

تهران بوده است.  
 سیل واکسن به جای باران 

بهرام عین  اللهی، وزیر بهداشــت و درمان در 
واکنش به تعجب افکار عمومی نسبت به واردات 
واکسن گفته: »با پیگیری رئیس  جمهــور و وزرا 
از راه  های مختلفی توانستیم واکسن وارد کنیم، 
درحالی که ما به دنبال بارانی از واکسن بودیم به 
لطف خدا سیلی از واکسن به  سوی کشور سرازیر 
شد.« به گفته عین اللهی، تا پایان شهریور ماه ۴0 تا 
۵0 میلیون دز واکسن کرونا وارد ایران خواهد شد. 
علاوه بر وعده وزیر بهداشت و درمان، محمدعلی 
محسنی بندپی، عضــو هیات رئیسه فراکسیون 
مجمع خیرین و امور خیریه مجلس در این راستا 
می گوید: »خیریــن اعلام آمادگی کردند تا ۵0 
میلیون دز واکسـن کرونا را تامین کنند. مقرر شد در 
جلسه ای با وزیر بهداشت و معاون غذا و دارو پیگیری 
لازم را انجام داده تا زمینه مشارکت خیرین فراهم 
شود«. همچنین حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور 
خارجه کشورمان از تامین واکسن کرونا به عنوان 
اولویت  های بالای وزارت خارجه نام برده است 

و همزمان دستور فرمانده کل سپاه پاسداران به 
فرماندهان سپاه استانی درباره واکسیناسیــون و 
تجمیع تمامی امکانات نظامــی برای تسریع در 
عملیات واکسیناسیون صادر می شود. ابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهور نیز روز گذشته در جلسه 
ستاد ملی کرونا از تلاش دولتش برای افزایش آمار 
روزانه واکسیناسیون به ۲ میلیون نفر خبر داده بود.

 منتقدان دیروز، حامیان امروز 
آنچه از روند شتابان واردات واکسن به کشور پیدا 
است، شدت گیری سرعت واکسیناسیون موجب 
بهت و حیرت افکار عمومی داخل و خارج کشور شده 
است. آنچه در این روزها بیشتر جلب توجه می کند 
حضور معاونان و مدیران قبلی دولت حسن روحانی در 
وزارتخانه بهداشت و درمان و نیز حضور دوباره اعضای 
ستاد ملی کرونا در دولت جدید است. حتی فردی که 
از او به عنوان مانع اصلی واردات واکسن به کشور یاد 
می شد امروز در سمت معاون اولی رئیس دولت جدید 
گمارده شده و دیگر خبری از ممنوعیت واکسن و تقدم 
تولیدات واکسن داخلی بر واردات واکسن خارجی 
نیست. از طرفی، در دولت قبل بارها به دلیل ممنوعیت 
واردات واکسن های آمریکایی و انگلیسی به کشور، 
محموله های سبد جهانی کوواکس درخصوص ایران 
نادیده گرفته می شد و وزیر جدید بهداشت و درمان ۸ 
ماه پیش حتی در حمایت از تحریم های واکسن نامه 
امضا مي کرد اما امروز او از سرازیري سیل واکسن به 

کشور سخن مي گوید. 
 معرفی و محاکمه سدهای واردات واکسن

اما با اعتراف به تشدید سرعت بی سابقه واردات 
واکسن به کشور و خیز واکسیناسیون روزانه در 
دولت جدید، بایستی این پرسش درخصوص تفاوت 
رفتاری دو دولت در ماجرای کرونا مطرح گردد 
که آیا با احتساب تعداد بی شمار ابتلا به بیماری 
و حجم کشتار عظیم ویروس جهش یافته کرونا 
در پیک پنجم، در دولت حسن روحانی اراده ای 
برای واردات واکسن به کشور و تشدید سرعت 
واکسیناسیون وجود نداشته است یا اینکه امکانات 
دولت در کشاکش مناقشات سیاسی و رقابت های 
سیاسی درون قدرت، تماما در اختیار او گذاشته 
نشده است؟ البته در این میان، نمی توان نقش هلال 
احمر را در واردات واکسن نادیده گرفت، سازمانی 
که به دور از هیاهو و جنجال رسانه ای میلیون ها دُز 
واکسن کرونا وارد کشور کرد. با این حال روز گذشته 
محمدحسن قوسیان مقدم، دبیرکل و سخنگوی 
جمعیت هلال احمر، وقتی خبرنگار میزان از او 
می پرسد که علت افزایش واردات واکسن چه بوده و 

چرا تاکنون چنین اقدامی برای کاهش مرگ و میر 
کرونا انجام نشده، می گوید: »تعلل در واکسیناسیون 
در دولت قبلی به ایجاد چنین اوضاعی )افزایش 
مرگ و میر( منجر شده است!.« آنچه مسلم است؛ 
اگر رئیس جمهور سابق و شخص سعید نمکی، وزیر 
بهداشت و درمان وقت و همچنین اعضای ستاد 
ملی کرونا و وزارت امور خارجه دولت وقت با وجود 
توانایی حاکمیت در تامین واکسن، در زمینه مقابله 
با کرونا قصور و ترک فعلی انجام داده اند که باید به 
حساب آنها رسیدگی کرد و آنان را به دلیل کوتاهی 
در انجام وظایف خود محاکمه نمود، این در حالی 
است که مجلس شورای اسلامی، در بدترین شرایط 
و خالی بودن دست کشور از واکسن حتی یکبار نیز 
اقدامی در جهت استیضاح وزیر بهداشت از خود 
نشان نداد. اگر هم واقعا چنین امکان و توانی از سوی 
حاکمیت برای واردات واکسن وجود داشته است، 
کدام نهادها با چه اهدافی اجازه ندادند تا نیاز داخل 
کشور از طریق واردات واکسن تامین گردد و جان 
ده ها هزار هموطن با تشدید روند واکسیناسیون 
در دولت قبل نجات پیدا کند؟ موضوعی که وزیر 
بهداشت و درمان در دولت جدید، با اشاره به تعداد 
کشته  شدگان در جنگ هشت  ساله ایران و عراق، 
به بالاتر بودن آمار نسبی قربانیان کرونا در دوره ۱۸ 
ماهه همه گیری اعتراف کرده است. عین اللهی که 
معتقد است از طریق راه هایی که رئیس جمهور 
مشخص کرده، واکسن وارد کشور شده است، چرا 
اشاره  ای به جزئیات این راه های مختلف نمی کند؟ 
و اینکه آیا چنین منافذ و روزنه هایی در دولت قبل 
وجود نداشته است؟ در دولت قبل همچنین بارها 
بیان می شد که دارو تحریم بوده و امکان خرید 
واکسن وجود نداشته است. حال در دولت جدید 
و در مدت دو هفته ای چه تحولی در تحریم ها رخ 
داده است یا پول واکسن های خریداری شده طی 
یکی- دو هفته اخیر از طریق نهادهایی پرداخت شده 
است که پیش تر صلاح دیدند مردم همچون برگ 
خزان در بیمارستان ها پر پر شوند و به گورستان 
ها منتقل شوند.  با همه احوالاتی که در مقایسه 
تطبیقی دو دولت در مبارزه و مقابله با کرونا بیان 
شد، جبران ۲00 روز عقب ماندگی کشور ایران در 
زمینه واکسیناسیون جهانی با در بوق و کرنا کردن 
واردات واکسن و بسیج امکانات برای تشدید سرعت 
واکسیناسیون مقدور نیست. بنابراین بهتر است 
پاسخ قانع کننده ای برای افکار عمومی داشت 
تا بهتر بتوان درخصوص واکسیناسیون و آینده 

بیماری در کشور قضاوت کرد.

»آرمان ملی« افزایش واردات واکسن در دولت جدید و سوالات افکار عمومی در این رابطه را بررسی می کند

معجـزه واکسـن در ۱۴ روز!

 خودکشی
سومین علت مرگ جوانان 

عضو هیات مدیره انجمن ایرانی 
مطالعات زنان گفت: در سال ۹۸ تعداد 
۵۱۴۳ نفر خودکشی کامل داشته اند 
که از این تعداد ۳۶۲۶ نفر از آنها مرد 
و ۱۵۱۷ نفر از آنها زن بوده اند. تهمینه 
شاوردی افزود: خودکشی منجر به 
فوت در مردان بیش از زنان اما اقدام 
به خودکشی در جمعیت زنان بالاتر 
است. متاسفانه به رغم وضع قوانین 
مشخص برای ممنوعیت فروش قرص 
برنج هنوز شاهد فروش آن در بسیاری 
از عطاری ها هستیم. آرزو ذکایی فر 
افزود:  براساس اعلام سازمان پزشکی 
قانونی کشور بیشترین متوفیان ناشی 
از خودکشی بین ۳0 تا ۳۹ سال و 
سپس ۱۸ تا ۲۴ سال سن داشتند. 
طبق آمار منتشر شده از سازمان 
پزشکی قانونی بیشترین روش در 
خودکشی حلق آویز کردن و بعد از آن 
استفاده از سموم در سال ۱۳۹۸ بوده 
است. خودکشی در زنان بیوه، مطلقه و 
دارای وضعیــت اقتصادی نامناسب، 

بیشتر از سایر زنان است.

    با وجود اینکه ایران همچنان تحریم است، چه اتفاقی رخ داده که واردات واکسن با جهشی عظیم روبه رو شده است
    دبیرکل جمعیت هلال احمر: تعلل در واکسیناسیون در دولت قبلی به افزایش مرگ و میر منجر شد!

آرمان ملی- محمدرضا محبوب فر- 
کارشناس حوزه سلامــت:  سیـــل 
واکسن های وارداتـی کــرونا به سوی 
ایران سرازیر شده است و اکنون و به 
فاصله حدود دو مـاه، انبارهای وزارت 
بهداشت مملــو از واکسـن است. روز 
گذشته پنجاهمیــن محموله واکسن 
کرونا وارد تهــران شد و این محموله 
شامل سه میلیــون و ۲00هزار دوز 
واکسن کرونا سینوفارم از سبد کووکس 
است.  تامین واکسن و افزایش مراکز 
تجمیعی واکسیناسیون، رشد شتابان 
واکسیناسیون کرونا در تهران و دیگر 
شهرهای کشور را به دنبال داشته است.

 حضوری شدن 
دانشگاه ها

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 
از آمــادگی دانشگاه ها و مراکز 
آموزش عالی کشور برای آغاز سال 
تحصیلی جدیــد خبر داد و گفت: 
البته زمان بازگشــایی دانشگاه ها 
برای حضور فیزیکی دانشجویان با 
مصوبه و صلاحدید ستاد ملی مبارزه 
با کرونا اعلام خواهد شد. محمدعلی 
زلفی گل افزود: در خصوص تاریخ 
و چگونگی آغاز به کار دانشگاه ها و 
مراکز آموزش عالی، تابع تصمیمات 
و اعلام نظر ستاد ملی کرونا هستیم.  
اولویت ما در این زمینه بازگشایی 
و فعالیت تدریجی دانشگاه هاست 
به نحوی که دانشجویانی که پایان 
نامه آنها به تصویب رسیده و پس از 
آن دانشجویان مقطع دکترا، ارشد و 
کارشناسی به ترتیب بتوانند فعالیت 
های آموزشی خود در دانشگاه ها را 
به صورت حضوری آغاز کرده و انجام 
دهند. از سوی دیگر، وزارت بهداشت 
نیز کار واکسیناسیون دانشجویان را 
به صورت یک اولویت در دستور کار 
قرار داده و وزارت علوم نیز تمامی 
امکانات لازم بــرای همکاری در 
راستای تسریع این روند تا انجام 
کامل واکسیناسیون دانشجویان را 

به کار گرفته است.

خودداری از زدن وکالت 
خودرو، تخلف است

دادستــان کل کشـــور گفت: 
رأی هیأت عمومی دیــوان عدالت 
اداری درباره سند خــودرو برای 
همه از جمله سازمان ثبت اسناد 
 و املاک کشور لازم الاجراست.

حجت الاسلام محمدجعفر منتظری 
افزود: خواهشم این است که  مردم 
کار نقل و انتقـال را خودشان انجام 
دهند.  چــرا بخواهند حق الوکاله 
به وکیلی بدهند که هزینه گزافی 
باشد که بر آنها تحمیل شود. انتقال 
خودرو در ادارات راهنمایی و رانندگی 
زمانی نمی برد، مقدمات کار را فراهم 
کنند و خود اشخاص آنجا بروند  و 
منتقل کنند. اگر کسی به هر دلیل 
می خواهد این کار را به وکیل واگذار 
کند وکیل این کار را انجام دهد و اگر 
چنانچه به دفترخانه ای مراجعه شد 
و آن دفترخانه با این بهانه از انجام 
وظیفه خودداری کرد، این را حتما 

گزارش دهند.  


